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14.  GYERMEKKÖZPONTÚ 
ÉRTÉKKÖZVETÍTÉS

Az ÁGOTA Közösség pasztorális munkacsoportja 
gyermekvédelmi gondoskodásban élő fiataloknak szóló 
adventi szavalóversennyel búcsúzott az óévtől. Az új 
évet házszentelésekkel nyitották meg, amelynek kereté-
ben Szegeden, ÁGOTA Falván és a Szent Ágota Gyer-
mekvédelmi Szolgáltató lakásotthonaiban is felelevení-
tették ezt az ősi hagyományt. 

11.  A SZENTÉV CÉLJA 
AZ ÚJBÓL VALÓ 
MEGTÉRÉS

Idén a  Szeged-Csanádi Egyházmegye adott otthont 
a  családreferensek évindító országos találkozójának. 
A  kétnapos rendezvény résztvevői a  családpasztorá-
ció kihívásairól és a  lehetséges új utak megtalálásáról 
is beszélgettek.

18.  A SZENTÉVEK HELYE 
AZ EGYHÁZ- 
TÖRTÉNETBEN

A  szentéveknek ószövetségi bibliai gyökerei vannak, 
s  volt olyan esztendő, amikor a pápa kifejezetten til-
totta a  magyar zarándokok részvételét. Egyházme-
gyénk hívei közül is sokan voltak jelen szentévi zarán-
doklaton az elmúlt századokban.

19.  FERENC PÁPA: 
VAN REMÉNY 
MINDANNYIUNKNAK!

A négy római pápai bazilikában és világszerte az egy-
házmegyei székesegyházakban megnyitották a  szent 
kapukat, ezzel kezdetét vette a 2025-ös szentév, amely-
nek mottója: A remény zarándokai.

7. HÁROM PÜSPÖK 
TARTOTT ISTEN- 

TISZTELETET BÉKÉSCSABÁN
Három püspök jelen-
létében tartották meg 
az ökumenikus ima-
hét keddi imaalkalmát 
a  Békéscsabai Evangé-
likus Kistemplomban. 
A  különleges alkalmon 
Kiss-Rigó László püspök 
azt mondta, az ember leg-
nagyobb méltósága, hogy 
Isten gyermeke lehet.

Toronyirány
A Szeged-Csanádi Egyházmegye magazinja

Megjelenik: évente hatszor

Kiadja: Gerhardus Média Központ Kft. 
6720 Szeged, Aradi Vértanúk tere 2.

Felelôs kiadó: dr. Kiss-Rigó László, 
a Szeged-Csanádi Egyházmegye püspöke

Főszerkesztô: dr. Antal Zsolt

Lapmenedzser: Orosz László

Nyomdai elôkészítés: WellCom Stúdió

Nyomtatás: Dürer Nyomda Kft.

Eng. szám: 163/0819/2/2009

A szerkesztôség elérhetôségei: 
gerhardusmedia@gmail.com 

+36 20 586 0102

A kéziratok rövidítésének jogát fenntartjuk.
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A Toronyiránynak adott interjújában Kiss-Rigó László püspök visszatekintett az 
elmúlt esztendőre. 2024 esemé nyeit felidézve kiemelte az oktatás-nevelés terén történt 
változásokat. A beszélgetésből az is kiderül, mi történt azzal a 13. századi csanádi 
püspökkel, aki 1220-ban részt vett Canterburyben Becket Szent Tamás oltárra 
emelésének ünnepi eseményén.

➜ A 2024-es évben is kiemelt figyelmet fordítottak az ok-
tatásra. Mit emel ki ebből a tanévből?
➜ Úgy gondolom, ma talán nagyobb feladattal kell szem-
benéznie a köznevelésnek, mint a kommunista diktatúra 
éveiben. Elsőrendű feladat az oktatás-nevelés az egyház-
ban is. Szinte évente kérik az egyházmegyét vagy a szülők 
vagy a település vezetői, hogy vegyünk egyházi fenntar-
tásba intézményt. A kritérium továbbra is az, ha a szülők 
90%-a írásban kéri, s a  jelenlegi fenntartó nyitott erre, 
akkor átvesszük az intézményt, és vállaljuk, hogy felelő-
sen működtetjük. Az utóbbi években tudtuk fejleszteni 
meglévő intézményeinket, végre tudtuk hajtani a szüksé-
ges felújításokat komolyabb összegeket ráfordítva. Fon-
tosnak tartjuk minél korábban belépni a gyermek nevelé-
sébe. Köznevelési intézményeink az óvodával kezdődnek. 
Nagy számban működtetünk általános iskolát, van gim-
náziumunk és szakképzéssel foglalkozó intézményünk. 
2024-ban Kamuton és Bakson nyílt lehetőségünk óvoda- 

fejlesztésre. Kamut kistelepülés Békés vármegyében, 
a fejlesztéssel a község egy, a 21. század elvárásainak meg-
felelő,  felújított óvodával lett gazdagabb. Bakson, ahol 
több mint 10 éve a Szeged-Csanádi Egyházmegye fenn-
tartásában működik az általános iskola, fel tudtuk újítani 
az óvoda játszóudvarát. Minket az vezet, hogy szórvány-
területen biztosítani tudjuk a keresztény oktatás-nevelést. 
Ugyanakkor az is fontos szempont, ha egy kistelepülé-
sen az iskola megszűnne, nagy veszteség a közösség szá-
mára. Ha mi életben tudjuk tartani, az önmagában öröm. 
A település számára fontos, hogy legyen ott iskola.

➜ Dux László rektor úgy fogalmazott, a Gál Ferenc 
Egyetem iránt az országos átlagokat meghaladó módon 
növekszik az érdeklődés...
➜ Igen, örömteli, hogy folyamatosan nő a  jelentkezők 
száma, idén is jóval többen jelentkeztek, mint az előző 
évben. Az egyetem több új képzést is indított, amelyek 
közül kuriózum az addiktológiai konzultáns szak. Az új 
tanévben az intézmény 1400 hallgatót tudott felvenni, ez 
háromszázzal több, mint tavaly. A  Teológiai Karra 45, 
a Pedagógiai Karra csaknem 700 hallgatót vettek fel, itt 
a legkeresettebb az óvodapedagógus képzés volt. A Gaz-
dasági Karon mintegy 300-an, az Egészség- és Szociá-
lis Tudományi Karon 232-en kezdték meg tanulmánya-
ikat. A  GFE hallgatói létszáma a  2024/25-ös tanévben 
háromezer, több mint az utóbbi időben bármikor. Hang-
súlyozni szeretném, hogy az egyházmegye számára nem 
presztízskérdés a Gál Ferenc Egyetem léte, hanem össz-
társadalmi kérésre végezzük ezt a  szolgálatot Békés és 
Csongrád-Csanád vármegyében. A nagy Szegedi Tudo-
mányegyetem mellett, vele együttműködve helyben pró-
báljuk megoldani a szakemberek képzését, és dolgozunk 
az értelmiség helyben maradásáért.

➜ A tanév jelmondatát Pál apostolnak a galatáknak írt 
leveléből választották. Mivel biztatta a fiatalokat?
➜ A  Szent Kereszt felmagasztalásának ünnepe a  tan-
évnyitó egyházmegyénkben. Jézus előre megjövendölte 

Fáradni kell, elfáradni lehet, 
de belefáradni nem
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szenvedését, halálát, de a  feltámadását is. Az emberek 
nem tudtak ezzel a próféciával mit kezdeni, holott Jézus 
sokat beszélt az élet törvényéről, az élővilágból vett pél-
dákkal alátámasztva tanítását. Beszélt arról, hogy a váran-
dós édesanya fájdalmak között hozza világra gyermekét, 
és amikor a  csecsemő felsír, az micsoda öröm. A búza-
szem a földben elhal, látszólag megsemmisül, de szárba 
szökken, és termést hoz. Nagypéntek nélkül nincs hús-
vét. Erőfeszítés nélkül nincs eredmény. Tudást nyitottság, 
érdeklődés nélkül nem lehet szerezni. A  tanév jelmon-
data is ezt fejezi ki: „Ne fáradjunk bele tenni a jót, mert ha 
kitartunk, annak idején aratni is fogunk.” Jót tenni ebben 
az egyetemi életben a magas szintű oktatást és a szorga-
lommal, erőfeszítéssel végzett tanulást jelenti. Lehet és 
kell fáradnia az egyetemi közösség minden tagjának, el-
fáradni lehet, belefáradni azonban nem szabad. 

➜ Az ön püspöki szolgálata alatt vette fel az intézmény 
Gál Ferenc nevét. Miért tartotta ezt fontosnak?
➜ Korábban nem volt neve a  szegedi hittudományi fő-
iskolának. Gál Ferenc ugyan nem fejtett ki hivatalo-
san tevékenységet Szegeden, de olyan egyéniség volt, aki 
a  diktatúra körülményei között is rendelkezett határon 
túli jelentőséggel. A kommunizmus alatt nem publikál-
hatott, pasztrációs szempontból mégis nagy hatást tett 
a magyar egyházban. Lelkigyakorlatok, előadások, tridu-
umok sorát tartotta. Bárhova elment az országba, ahova 
hívták. Konferenciabeszédei az egyetemi templomban 
nagyböjtben, adventben az ország minden részéből von-

zották az embereket. Magnóval felvették, hazavitték, és 
kisebb körökben hallgatták. Felbecsülhetetlen az a hatás, 
amit munkássága kifejtett a  magyar egyház egésze szá-
mára – és nemcsak a  tudomány, a dogmatika területén. 
Nála doktoráltam, személyesen is jó kapcsolatban voltunk 
utána is. Megtiszteltetés volt felvenni a nevét.

➜ Újdonság, hogy együttműködési megállapodást írtak 
alá a római Pápai Szalézi Egyetemmel. Mit tartalmaz ez?
➜ A Pápai Szalézi Egyetemet kateketikai, ifjúságpaszto-
rációs szempontból a legjobb egyetemnek tartom. Serfőző 
Levente oktatási helynök, a Kateketikai Intézet igazgatója, 
a hitoktatás vezetője az egyházmegyében ott szerzett dok-
torátust. Kapcsolatunk a szalézi egyetemmel több mint tíz 
évre tekint vissza. Ezt szereténk még intenzívebbé tenni. 
Hallgatóink választhatnak a  római egyetemen témát és 
témavezetőt, aki kíséri munkájukat. Vendég előadók cse-
réje várható, készülünk közös konferenciával, lehető-
ség van kölcsönösen egymás kiadványaiban publikálni, 
szervezünk találkozási alkalmakat tapasztalatcsere cél-
lal. Megtiszteltetés, hogy a szalézi pedagógiával kapcso-
latba kerülhetünk, és ennek segítségével szolgálhatunk 
a hitoktatás területén és a felsőoktatásban. A szalézi rend 
magyarországi tevékenysége a közoktatás területén kivé-
teles. Ezt fejeztük ki azzal, hogy 2024-ben Gelsey Vil-
mos-díjjal ismertük el Koblencz Atti lát, a Magyar Szalézi 
Tartomány pedagógiai igazgatóját. A díj a szaléziak peda-
gógiai szolgálatának elismerése. Az apropó az volt, hogy 
bemutattuk a Római Magyar Akadémián Horváth Gábor 
Anonymus című tanulmánykötetének átdolgozott és ki-
bővített, 2024-ben elkészült olasz nyelvű változatát.

➜ Minden évben ellátogat az állami gondoskodásban élők 
Ágota-táborába. Mit tapasztalt?
➜ Úgy gondolom, a Szent Ágota Gyermekvédelmi Szol-
gáltató munkatársai, az őket támogató önkéntesek és 
a rájuk bízott sok-sok gyerek idén is megtapasztalhatták, 
hogy ők egy igazi közösség részesei, sőt egy valódi család 
fogadja be őket. Idén mintegy 800 gyermekvédelmi gon-
doskodásban nevelkedő gyermek vett részt a  táborban, 
segítő szakemberek, pedagógusok és terapeuták, valamint 
képzett önkéntesek foglalkoztak velük tíz napon át szín-
vonalas élményprogramokat biztosítva számukra.

➜ A templomépítés-szépítés folytatódott. Mik a 2024-es 
eredmények?
➜ Okányban épül jelenleg templom. Fontosnak tartom, 
ahol akár egy katolikus család is él – ez persze szélsőséges 
megfogalmazás, de Békés megyében sok az olyan telepü-
lés, ahol nincsenek többségben a katolikusok –, a számtól 
függetlenül kis kápolna, nagyobb templom építését vál-
laljuk. A templom nem garantálja, hogy közösség is épül-
jön, ezért a szentelésekkor mindig hangsúlyozom, sokkal 
fontosabb az élő kövekből épült templom. Fejlődjön, gaz-
dagodjon a helyi közösség élete lelkiekben, küldetéstudat-
ban, amihez nélkülözhetetlen, hogy legyen egy épület is. 
A kettő összefügg.
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Makó közelében meg tudott újulni a helyiek által tisz-
telt Langó-kápolna. Szimbolikus helyen, az autópálya 
mellett, a  lehajtótól pár percre. Meg tud állni az utazó. 
Ezt a  kőkerítéssel körbevett, vakító fehér, meszelt falú, 
kecses arányú, színes üvegablakos neogótikus kápolnát 
1900-ban Havi Boldogasszony tiszteletére szentelték 
fel. A kápolna előtt álló Langó-keresztet Langó Mihály 
és felesége, Balog Anna állíttatta 1866-ban, a  kápol-
nát Langó Mátyás és felesége, Szigeti Rozália épít-
tette. A  kápolna a  19. század végi paraszti vallásosság 
szép emléke. Felújítását támogatta a  Miniszterelnökség 
és egyházmegyénk is jelentős hozzájárulással segítette, 
valamint több magánszemély felajánlásának köszönhe-
tően valósult meg a felújítás.

➜ A 2024-es év különleges eseménye volt, hogy a Becket 
Szent Tamás emlékünnepséget Esztergom helyett Szege-
den rendezték meg. Volt ennek külön oka?
➜ Igen, egy forráskutatás váratlan eredményt hozott. 
Fény derült arra, hogy a  középkorban különleges kap-
csolat volt egyházmegyénk és a canterbury érsek között. 
III. Sándor pápa 1173-ban szentté avatta Becket Tamást. 
A székesegyház altemplomában temették el, ahol a négy 
normandiai lovag halálra sebezte. A szentté avatást hírül 
adó pápai bulla arról is rendelkezett, hogy „az Isten igaz-
ságáért és az egyház szabadságáért mártírhalált szenve-
dett érsek földi maradványait egyházi és világi személyek 
jelenlétében ünnepélyes körmenet kíséretében az oltár-
ban helyezzék el vagy ereklyetartóba téve oltárra emel-
jék”. 

Erre azonban 50 évet kellett várni. 1220-ban magyar 
egyházfők, köztük Sándor váradi püspök és Dezső csa-
nádi püspök egymástól függetlenül elzarándokolt Can-
terburybe. Az úton Sándor váradi püspök pénzkölcsönt 
vett fel a  Milánó közelében fekvő Pavia polgáraitól, és 
nem fizette vissza azt. A paviai polgárok futhattak a pén-
zük után. Szerencséjükre Dezső csanádi püspök a vissza-
úton érintette a várost, akitől – magyar magyar jegyében – 
elégtételt vettek, megfosztották lo vai tól, kocsijától, egyéb 
javaitól. A kárvallott főpap panasszal fordult III. Hono-
rius pápához, aki megparancsolta a  váradi püspöknek 
a kár megtérítését. A történet – a tény, hogy magyar fő-
papok zarándokoltak el Becket Szent Tamás oltárra eme-
lése ünnepére – a kor magyar–angol kapcsolatának erős-
ségére világít rá.

➜ Becket Tamás a királyi hatalommal szemben védte az 
egyház szabadságát. Hogyan látja a világi és egyházi ha-
talom viszonyát Magyarországon?
➜ Az állam–egyház viszony kérdése ideológiai és poli-
tikai okokból nagyon terhelt. Mind az állam, mind 
az egyház önálló valóság, mely egy világban él, ezért 
együttműködésük a  közjó érdekében elkerülhetetlen. 
Magyarországon példaértékű ez a  partnerség az egész 
társadalom javára. Való igaz, hogy ez ideológiai okokból 
sokaknak nem tetszik. Az egyházban erős a  társadalmi 
felelősségvállalás. Küldetésünk, sőt kötelességünk az 
evangélium szellemében szolgálni a társadalmat, üdvöz-
lendő, hogy erre sok lehetőségünk van.
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Kiss-Rigó László püspök vezette a Becket Szent Tamás-emlék ünnepséget megnyitó imádságot a szegedi székesegyházban
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A hitoktatásban is 
készülnek a szentévre

A Szeged-Csanádi Egyházmegye 
idén ünnepli alapítása 995. évfordu-
lóját, s ezzel elindul a  visszaszám-
lálás, a  millenniumra való felkészü-
lés öt éve. Serfőző Levente, a SZEKI 
főigazgatója arról számolt be, a  két 
jubileumi év jegyében rendezik meg 
szeptemberben a  Szent Gellért Ifjú-
sági Találkozót, valamint a nyári egy-
házmegyei ifjúsági tábor is a „Remény 
zarándokai” címet viseli.
– Az a  célunk, hogy megfogha-
tóvá tudjuk tenni, és át tudjuk adni 
a  szentév üzenetét, és élő tapasztala-
tot szerezhessünk Isten szeretetéről – 
mondta a főigazgató.
– A felkészülést a múlt évben meghir-
detett Szent Imre-rajzpályázat indí-
totta el. Mit jelent a remény, hogyan 
vagyunk mi a  remény zarándokai? 
Ehhez akartuk közel hozni a diáko-
kat – mutatta be a  kezdeményezést 
Vargáné Bögi Veronika, 
a  közösségi progra-
mok felelőse. A pályá-
zatra a  diákok négy 
korcsoportban dolgoz-
tak, közel 400 alkotás 
érkezett, főként raj-
zok, de számos vers is, 
melyekből egy gazdag 
válogatást kiállítottak 
a dómban.
– Mi magunk is sokat tanultunk, 
kaptunk a gyerekek művei által. Mély 
megfogalmazások születtek – érté-
kelte a  programot a  SZEKI munka-
társa. 

Idén a  Bálint Sándor Emlékverseny 
témája is a  szentévhez kapcsolódik. 
A  néprajztudós munkásságát közép-
pontba állító verseny a  Napsugaras 
Tájház, a Móra Ferenc Múzeum és az 
egyházmegye együtt-
működésében való-
sul meg. „Mindennapi 
kenyerünket – a  táp-
lálkozás hagyományai 
a  paraszti kultúrában” 
címmel ismerkednek 
azzal, hogyan kap-
csolódott össze a  régi 
ember életében a  táp-
lálkozás és a  vallás, 
a táplálkozás és a zarándoklat. 
A verseny négy korosztályt szó-
lít meg, az egész egyházmegye terü-
letéről mintegy 60 csapat vesz részt 
benne. Nemcsak a hittanra járó gyere-
keket mozgatja meg a felhívás, a val-

lásos tartalom mel-
lett mindig van olyan 
része is, ami általá-
nos érdeklődésre tart 
számot. A  szervezők 
célja a szemléletformá-
lás is. Forrásanyagot 
adnak, és gyűjtőmun-
kára buzdítanak, azt 
szeretnék, ha a  gyere-
kek maguk tennének 

felfedezéseket, és meglátnák, milyen 
érték a  körülöttük lévő világ. A  ver-
seny témája összehasonlításra késztet: 
hogyan táplálkozott a 20. század ele-
jének embere a négy évszakon keresz-

Ferenc pápa a  Spes non confundit kezdetű bullájá-
val meghirdette a  2025-ös jubileumi évet. A  Szeged-
Csanádi Egyházmegye Kateketikai Intézete (SZEKI) 
egész éves programjai tematikáját a szentévre hangolta. 
A szentév összekapcsolódik az egyházmegye millenniu-
mára való felkészüléssel. A hitoktatók diákjaikkal együtt 
járják a remény zarándokútját.

tül, milyen hétköznapi és milyen böjti 
ételeket fogyasztottak, és hogyan táp-
lálkozunk mi ma.
– Arra szeretnénk ráébreszteni őket, 
mennyire nem figyelünk arra, hogy 
azt együk, ami körülöttünk megte-
rem, és mennyire nem értékeljük azt, 
ami van, mert mértéktelenül minden 
rendelkezésünkre áll – fogalmazták 
meg a szándékukat a szervezők.
– A SZEKI munkatársai hozzák el az 
Országos Hitoktatási Bizottság által 
kidolgozott szentévi képzési anyagot 
az egyházmegyébe, melyben 20 481 
gyermek részesül 409 intézmény-
ben hitoktatásban. Elsőként a körze-

tek – az egyházmegyét 
11 körzetre osztották 
fel – koordinátorait 
készítik fel, akik saját 
körzetük hitoktatói-
nak adják tovább a fel-
készítést. A  SZEKI 
szervezésében minden 
körzetben találkozóra 
hívják a  „remény ifjú 
zarándokait, valamint 

az egyházmegyei hagyományos hit-
tanverseny is a  szentévre koncentrál 
– foglalta össze kezdeményezéseiket 
Szalainé Milasin Katalin, a  SZEKI 
irodavezetője. 
Gyuris Gellért, a  SZEKI lelki prog-
ramokért felelős munkatársa a  lelki 
készületüket mutatta be, melynek 
meghatározó része a  havi rendsze-
rességgel tartott imádság a  kateké-
tákkal. A SZEKI egyperces videókat 
készít, melyek tartalmát Ferenc pápa 
bullájából merítik. Ezek buzdító üze-
netek, a  SZEKI munkatársai tesz-
nek tanúságot bennük. A  szentév-
ben elkezdték körzetenként egy-egy 
lelki délutánra összehívni a  hitokta-
tókat, hogy feldogozzák a pápai bulla 
témáit, együtt imádkozzanak azzal az 
örömmel, hogy „Jézus előtt összetar-
tozunk, nemcsak mint munkatársak, 
hanem mint testvérek is”. t.

Vargáné Bögi Veronika

Szalainé Milasin Katalin
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Három püspök tartott 
istentiszteletet Békéscsabán

Hagyománya van annak, hogy az 
évente nemzetközileg megtartott 
ökumenikus imahét keddi napján 
Békéscsabára érkezik három nagy-
egyház püspöke: Kiss-Rigó László 
katolikus, Fekete Károly református és 
Kondor Péter evangélikus püspök.
Egykori békéscsabai esperesként 
mindig „hazaérkező” Kondor Péter, 
a  Déli Evangélikus Egyházkerület 
püspöke az evangélikus családok-
ban naponta olvasott Útmutató idei 
évi igeversével köszöntötte a  jelen-
lévőket: „Mindent vizsgáljatok meg: 
a  jót tartsátok meg.” Elmondta, hogy 
csakis Isten segítségével, közelé-
ben maradva tud a keresztény ember 
különbséget tenni jó és rossz között, 
mindenkor elköteleződve a jó cselek-
vése mellett.
Kiss-Rigó László szeged-csanádi 
püspök és Fekete Károly, a  Tiszán-
túli Református Egyházmegye püs-

pöke szavainak középpontjában Jézus 
Krisztus személye állt, aki egyszerre 
volt valóságos Isten, akinek istensé-

Három püspök jelenlétében tartották meg az ökumeni-
kus imahét keddi imaalkalmát a Békéscsabai Evangéli-
kus Kistemplomban. A különleges alkalmon Kiss-Rigó 
László püspök azt mondta, az ember legnagyobb méltó-
sága, hogy Isten gyermeke lehet.

gét csodái és szavainak erőteljessége 
igazolta, egyben valóságos ember, aki 
emberként földre született és ember-
ként halt meg.
Kiss-Rigó László ezeken túl azt 
emelte ki, hogy az ember legnagyobb 
méltósága, hogy Isten gyermeke lehet 
és így keresztényként egymásnak 
testvérei vagyunk.
Fekete Károly azt a  gondolatot 
helyezte a  hallgatóság szívére, hogy 
a  Krisztus követése utáni vágyat 
egész évben életben kell tartania 
a  keresztényeknek, nem úgy, mint 
a világ nagyobbik része teszi, amikor 
Vízkeresztkor lebontja a fénylő kará-
csonyfát és a  betlehemet, dobozba 
teszi ezeket, és majd egy év múlva 
veszi elő ismét. A  református püs-
pök beszélt továbbá testünk fontossá-
gáról, amely „nem porladó síremlék, 
hanem a  Szentlélek otthona”, és így 
is kell bánnunk vele.
Az eseményen köszöntötték Rázga 
Józsefné zenepedagógust, karvezetőt, 
aki a  liturgia egy pontján az egyes 
felekezetek összevont kórusát vezé-
nyelte.

forrás: beol.hu

Kondor Péter evangélikus, Kiss-Rigó László katolikus és Fekete Károly református 
püspök a Békéscsabai Evangélikus Kistemplomban
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Különleges programmal kezdődnek a reggelek a szegedi Karolina Iskolában

30 éve beszélgetőkörrel 
kezdik a reggeleket

A napindító beszélgetések személyesebbé teszik a  kap-
csolatot a pedagógusok és a gyerekek között, akik ugyan-
akkor megtanulják kifejezni gondolataikat és meghall-
gatni egymást is.
– Amikor egy gyerek beér az iskolába, mindent hoz magá-
val – nemcsak az iskolatáskáját, hanem azt is, ha álmos, 
ha feszült, ha a családjában problémák vannak. Azért épí-
tettük be a  beszélgetőkört a  reggeleinkbe, hogy legyen 
átmenet a megérkezés és az első óra között, így a gye-
rekek és a  tanárok is rá tudnak hangolódni az előttük 
álló napra – mondja Mezeyné Szatmári Tímea, a szegedi 
Karolina Óvoda, Általános Iskola, Gimnázium, Alap-
fokú Művészeti Iskola és Kollégium főigazgatója.
A beszélgetőkör a tapasztalatok szerint segít abban, hogy 
nyitott, kölcsönös bizalomra épülő osztályközösség jöj-
jön létre, ahol a gyerekek és a pedagógusok valóban oda-
figyelnek egymásra. A Boldogasszony Iskolanővérek által 
1872-ben alapított, majd 1992-ben Gyulay Endre püs-

pök kezdeményezésére újraindított szegedi iskola taná-
rai 30 éve ismerkedtek meg ezzel a módszerrel a német-
országi Obermachtalban, azóta pedig minden egyes 
tanítási napot ezzel kezdenek.
A beszélgetést az osztályfőnökök, osztályfőnök-helyet-
tesek vezetik, ezek az alkalmak közös imával kezdőd-
nek – mivel a Karolina katolikus iskola –, ezt követően 
a gyerekek az őket foglalkoztató témákról, a közösséget 
érintő konfliktusokról, saját élményeikről, sőt akár félel-
meikről is mesélhetnek. Így a napindító 15 perc egyfajta 
„szelepként” is funkcionál, amelyen át távozhat a feszült-
ség a gyerekekből.
– A  téma minden nap más és más. Az osztályfőnökök 
meg szokták kérdezni a gyerekeket, hogyan telt az előző 
napjuk az iskolában, hogyan érzik aznap reggel magu-
kat, van-e olyan dolog, ami miatt izgulnak, történt-e 
velük olyasmi, amit szívesen megosztanának. Van, hogy 
azt kérdezzük tőlük, olvastak-e olyan hírt, ami foglalkoz-
tatja vagy akár aggasztja őket. De olyan osztályok is van-
nak, ahol egy-egy bibliai részletből indul ki a beszélgetés 
– sorolja a lehetséges témákat Mezeyné Szatmári Tímea. 
A  tapasztalatok szerint a  kisebbek szívesebben osztják 
meg élményeiket, mint a  gimnazisták, ennek ellenére 
a reggeli beszélgetőkör a tizenéveseknél legalább annyira 
fontos eszköz, mint az elsősöknél.
Az ugyanis, hogy a diákok tanáraikkal nemcsak jegyek-
ről, dolgozatokról és tananyagról, hanem saját érzéseikről 
és élményeikről is beszélgethetnek, sokkal személyesebbé, 
élővé teszi a közöttük lévő kapcsolatot. A beszélgetőkör 
ugyanakkor nemcsak a kapcsolatépítést szolgálja, a gyere-
kek megtanulják kifejezni gondolataikat, képesek lesznek 
meghallgatni egymást, ugyanakkor megismerik és mérle-
gelni tudják mások álláspontját is. ti

Több mint 30 éve reggeli beszélgetőkör-
rel kezdődnek a tanítási napok a szegedi 
Karolina Iskolában – a diákok megoszt-
ják egymással élményeiket, gondolatai-
kat, sőt aggodalmaikat és örömeiket is, 
így hangolódnak rá az előttük álló fel-
adatokra.
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Sok közösséghez vitték el 
az Örömhírt 

A  Kisteleki Betlehemezők Csapa-
tának előadásában gyönyörködtek 
az óvodások, az általános iskolások, 
a  középiskolások, a  Kisteleki Nagy-
családosok Egyesülete, a Mozgáskor-
látozottak Egyesülete, a Városi Nyug-
díjasklub, a  Napsugár Otthon idős 
lakói és dolgozói, és mindenki, aki 
évek óta a hittanosok betlehemezését 
tekinti igazi karácsonyi ajándéknak.
Több mint kétezer emberhez jutott el 
szívhez szóló előadásuknak köszön-
hetően Jézus születésének örömhíre. 
Valódi lelki élményt nyújtottak lelkes 
betlehemezésükkel, ezt az is bizonyí-
totta, hogy minden előadás végén vas-
tapssal hálálta meg a közönség magas 
színvonalú, értékes mondanivalót 
közvetítő szerepjátékukat: a  korlát-
lan hatalommal, gazdagsággal ren-
delkező ember – mint a  fáraó is –, 
aki számára ő maga az „isten”, rádöb-
ben boldogtalanságára, és a királyok-
kal útra kelve a  betlehemi csillagot 
követve rátalál Jézusra, és elhagyva 
bálványait, álarcát levetve megtér az 
igaz Istenhez.
Betlehemezésük minden évben azért 
egyedi és különleges, mert ők maguk 
írják szövegkönyvüket, amely nem 

csak egyszerű visszaemlékezés Jézus 
születésére, hanem mindig aktuali-
zálják a XXI. század embere számára. 
A látványos jelmezekben mélyen átélt 
szerepalakítások sora, a  karácsonyi 
énekek tiszta éneklése, a  jelenete-
ket összekötő pásztortáncok sok-sok 
érzelmet mozgatnak meg a nézőben, 
ami a  ma embere számára nem gya-
kori. A gyerekek saját karakterüknek 
megfelelően igazi érzelmeket átadó, 
jól megformált, szépen érthető szö-
vegformálással játsszák szerepüket.
A Harmat József hitoktató és kántor 
által vezetett Kisteleki Betleheme-
zők Csapata idén is magasba emelte 
betlehemi csillagát azzal, hogy nyol-
cadszorra is benevezett az Európai 
Magyar Fiatalságért Alapítvány által 
a  Közép-Európára kiírt Nemzet-
közi Betlehemes Versenybe, melyet 
már hétszer megnyert mint abszolút 
győztes ARANYCSAPAT. Ennek 
köszönhetően jutottak el már három-
szor a Vatikánba, és Ferenc pápa meg-
hívására részt vehettek a Szent Péter 
Bazilikában január 1-jén az ünnepi 
szentmisén, és kétszer voltak betlehe-
mezni Brüsszelben az Európai Parla-
mentben.

A hét év alatt betlehemezésük több 
millió forintos adománygyűjtésé-
vel sokat segítettek a háború sújtotta 
Kárpátalján élő magyarságnak. Idén 
az Erdélyben élő Böjte Csaba atya 
által nevelt gyerektársaiknak gyűjte-
nek január végéig. Az általuk készí-
tett mézeskalácsok eladásával is ado-
mánygyűjtésük összegét növelték.
A 100 főből álló betlehemes csapat 
a  próbák során jó közösséggé ková-
csolódik össze, a  betlehemes közös-
séget épít. Példaértékű, hogy ezek az 
alsós, felsős és középiskolás gyerekek 
milyen összefogással, egymásra figye-
léssel segítik egymást, hogy igazán 
lélekemelő betlehemest adhassanak 
ajándékba. Jó érzés látni, hogy fele-
lősséget éreznek mások iránt, hogy 
milyen fontos számukra mások segí-
tése is.
Sok sikert a Nemzetközi Betlehemes 
Versenyben a Kisteleki Betlehemezők 
Csapatának! Bízzuk Újra Életünket 
Krisztusra! harmat józsef

2024 karácsonyi időszakában a  kisteleki hittanosok 
A fáraó karácsonya című betlehemesükkel valódi evan-
gelizációs utat jártak be: Kistelek minden egyesületé-
hez, intézményéhez, közösségéhez elvitték az Örömhírt, 
Jézus születésének történetét.
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Azért vagyok itt, 
hogy szolgáljak

Amanso Brendan Chika – Brendan 
atya 2024 nyara óta plébániai kor-
mányzó Kisteleken, ahol már diakó-
nusként, majd káplánként is szolgált.
– Az akkori plébános, Antal Imre ki-
nyitotta előttem a  kapukat, megis-
mertem Kisteleket, az itt élő embere-
ket. Jó, áldott emberek élnek itt, hálás 
vagyok értük, nincs bennem félelem, 
megtaláljuk-e a  hangot. Ha van is 
néhány ember, aki nem lát szívesen, az 
sem baj. Nem azért vagyok itt, hogy 
kedveljenek, hanem hogy szolgáljak – 
vallja, és elmondja, élete meghatározó 
tíz évét Magyarországon töltötte. Itt 
végezte a szemináriumot, itt szentel-
ték 2020-ban pappá. Rövid nigériai 
szolgálat után újra itt van.
– Honvágyam már nincs. Megtanul-
tam alkalmazkodni. Ha itt vagyok, 
legyek mindenestül itt. Nekem ez az 
otthon, itt jó helyen vagyok.

Gáll Szabolcs káplánnal nyolc telepü-
lés lelkipásztorai: Kistelek, Tömör-
kény, Ópusztaszer, Pusztaszer, Baks, 
Balástya, Csanytelek, Csengele.
– A világi testvérekre valóban tudunk 
támaszkodni, nélkülük nagyon nehéz 
lenne minden. Azért tudok felvállalni 
feladatokat, mert tudom, rengetegen 
állnak mögöttem – mondja. Hétköz-
nap mindennap van mise a nyolc tele-
pülés valamelyikén. A temetések mel-
lett augusztus óta közel tíz esküvőjük 
volt. El tudták kezdeni a  jegyesok-
tatást, és elindult Kisteleken az ifjú-
sági csoport is. Brendan atya számára 
fontos, hogy a  fiataloknak „helyük 
legyen, jöjjenek, érezzék jól magukat” 
a  plébánián. Októberben indultak, 
egyelőre kevesen vannak.
– Kell idő, hogy megismerjék – 
mondja. Összejöveteleik egyszerre 
szólnak imáról, beszélgetésről, de 
akár táncról is.
– Nem szórakozóhely, de sok min-
denben tudunk nekik segíteni, egy 
hely, ahol beszélgetni lehet, és nyíltan 
kérdezni tudnak – mondja. A  terü-
leten minden iskolában van hitokta-
tás, az atyák bejárnak az óvodákba. 
A  plébános dicséri a  munkatársait, 
„sokat tesznek a  gyerekekért”. Bren-
dan atya maga Bakson, az alsóban 
tanít, és nagyon szereti az ovis kor-
osztályt.
– Kicsit félek tőlük, de nem azért 
mert harapósak, hanem az őszinte-
ségük miatt. Szívből érdeklődnek, és 
bátran szóvá tesznek mindent. Köz-
tük mindig feltöltődik az ember – 
mondja. 
A két pap a települések idősotthonait 
is látogatja. Brendan atya mosolyogva 

Brendan atya plébániai kormányzó Kisteleken és a hozzá-
tartozó hét településen. A nigériai származású pap ott-
honának érzi Magyarországot, közvetlensége bizalmat 
ébreszt, mosolya meggyőz, bátran fordulhatunk hozzá.

mondja: „ott inkább ők beszélgetnek, 
én hallgatom őket”. 
Brendan atya ezt az első évet plébá-
niai kormányzóként tájékozódásra 
fordítja.
– Egyszerre nem akartam sok min-
denbe belefogni. Telik az idő, látom, 
mennyit bírok, és ez alapján válla-
lok többet. – Ugyanezt követi Sza-
bolcs atyával is, fokozatosan vezeti be 
a teendőkbe. Úgy osztja be a felada-
tokat, hogy felváltva legyenek jelen 
a  nyolc településen, és mindegyikü-
ket mindenütt megismerjék. 
A fiatal pap figyel mind a testi, mind 
a lelki egészségére.
– Ne vegyen szívére mindent az 
ember, ez kell a  lelki egészséghez – 
vallja. A testmozgást sem hagyja ki. 
Egy műtét miatt kedvencét, a  focit 
nélkülöznie kell, de helyette elkez-
dett kondizni. Korábbi plébánosát, 
Antal Imrét idézi:
– Fontos a jókedv, a humor és az ét-
vágy. A  jókedv, hogy lássák, nem 
vagyok harapós. A  humor, hogy 
saját magamon is tudjak nevetni, ne 
vegyek mindent véresen komolyan. 
És az étvágy, mert ha nincs más, 
finom étel mindig van.
A fiatal pap Nigériából magával 
hozta a közvetlenségét.
– Fontos hogy az emberek szíve-
sen szólítsanak meg, ne legyen ben-
nük gát. Igyekszem tanulni, bízom 
benne, hogy idővel jobban megértek 
itt mindent, és egyre jobban megy 
majd a szolgálat.

t. é.
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Amanso Brendan Chika
vallásos családba született. Orlu-
ban, Nigéria déli részén, a  kato-
likus orlui egyházmegye szék-
helyén nevelkedett. Az elemi 
osztályok után úgynevezett kis-
szemináriumba járt, mely humán 
és reál oktatással együtt külön-
leges egyházi képzést adott. Hat 
év után döntött a  papság mel-
lett. 2014-ben érkezett Magyar-
országra, 2020-ig tanult teoló-
giát a  Gál Ferenc Egyetemen. 
Kiss-Rigó László szentelte pappá 
2020-ban.
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A szentév célja az újból 
való megtérés

Minden évben más egyházmegyében 
tartják azt a  családreferensi találko-
zót, amelyre az ország, sőt a Kárpát-
medence minden szegletéből érkeznek 
résztvevők. Ez alkalommal mintegy 
hatvan fő fogadta el az invitálást, aki-
ket Kiss-Rigó László püspök és Kondé 
Lajos pasztorális helynök köszöntött 
házigazdaként a Szent Gellért Fórum 
konferenciatermében.
– Akkor tudjuk ezt a  munkát jól 
végezni, ha olyanok leszünk, mint 
az apostolok: megbeszélünk, találko-
zunk, újból és újból bátorítjuk egy-
mást. Ha valami nehézségünk adó-
dik, van kihez mennünk. Először az 
Úristenhez fordulhatunk, másod-
szor azokhoz, akik hasonló örömök-
kel, gondokkal küzdenek, mint mi – 
fogalmazott Kondé Lajos.
Kiss-Rigó László köszöntőjében ki-
fejtette, bízik abban, hogy szakmai 
tapasztalatokban és közösségi lelki 
élményekben gazdag tanácskozás elé 
néznek a  résztvevők. Hangsúlyozta, 
mind Marton Zsolt váci püspök, a püs-
pöki konferencia Családügyi Bizott-
ságának elnöke országosan, mind 
Kondé atya és munkatársai az egyház-
megyében jelentős szolgálatot végez-
nek a családpasztoráció területén.
Rövid időn belül másodszor érkezett 
Szegedre Marton Zsolt, aki ősszel 
részt vett a helynökség által szervezett 
Országos Életvédő Napon is.
– A  remény zarándokai vagyunk – 
utalt az idei szentév mottójára a  váci 
püspök. Felidézte, hogy mit mondott 
nekik Ferenc pápa első magyarországi 
látogatása során: a püspök olyan, mint 
a pásztor, elöl kell mennie.

– A  pásztor adja a  tanítást, ő viszi 
Krisztushoz a népét, hirdeti az evan-
géliumot, szenteli meg a  népét és 
kormányozza – magyarázta Marton 
Zsolt. Erre utalt a  régi liturgia is, 
amikor háttal miséztek, ami szintén 
az élen haladó papot szimbolizálta. 
Ferenc pápa azt is kérte, hogy a  fő-
pásztorok figyeljenek a nyáj, a közös-
ség minden tagjára – e munkában 
jelentenek nagy segítséget a  segítő-
társak, köztük a  családreferensek. 
Erre utal az egyházmegyéjük mot-
tója, „Együtt építjük” – Istennel és 
egymással, ahol mindenkinek meg-
van a helye: a papnak, a diakónusnak, 
a világi munkatársnak, a hitoktatónak 
és a püspöknek.
– A zarándoklat nagyon fontos az egy-
ház életében, amelynek az a  lényege, 
hogy el kell hagyni a megszokottat, az 
otthont, a  kényelmet és ki kell lépni 
a  komfortzónánkból – fogalmazott. 

Idén a  Szeged-Csanádi Egyházmegye adott otthont 
a  családreferensek évindító országos találkozójának. 
A kétnapos rendezvény résztvevői a családpasztoráció 
kihívásairól és a lehetséges új utak megtalálásáról is be-
szélgettek.

S mialatt haladunk, kell, hogy valami 
történjen közben. Egy igazi zarán-
doklat imádsággal, csönddel, belső 
változással jár, tulajdonképpen egy 
megtéréssel – mondta.
Az egyház idén zarándoklatra hívja 
a  családokat. A  cél lehet valamilyen 
szenthely, mint Róma vagy Maria-
zell, ez utóbbiba zarándokolnak el 
a Váci Egyházmegye papjai. Azonban 
nem mindenki teheti meg egészségi 
állapota vagy más okok miatt a fizikai 
zarándoklatot, ők is csatlakozhatnak 
ehhez lelkileg, imádsággal. 
– Ha egy beteg, rászoruló testvé-
rünket rendszeresen meglátogatjuk, 
akkor tulajdonképpen Krisztushoz 
megyünk – idézett a  pápa szentévi 
bullájából. Rámutatott, hogy nem-
csak egyénileg, hanem családonként 
is zarándoklunk. Azt kérte a  család-
referensektől, hogy legyenek a  csa-
ládnak, mint zarándokközösségnek 
a segítői. Segítsék őket, hogy mindig 
Istenre találjanak.
– A  szentév célja valójában az újbóli 
megtérés – összegezte gondolatait 
Marton Zsolt.
A megnyitó játékos ismerkedéssel, 
majd vacsorával folytatódott, s más-
nap a szegedi dómban tartott ünnepi 
szentmisével zárult.
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Marton Zsolt váci püspök
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Február elejétől új időszaki tárlat várja az érdeklődő-
ket a Szegedi Dóm Látogatóközpontban, Barkos Bea 
tűzzománc alkotásait tekinthetik meg. A hagyományos 
tematikus séták mellett egy rendhagyó Dóm Művészeti 
Szalon előadásra is válthatnak jegyet a látogatók.

– Biztos vagyok benne, hogy valaki 
fogja a  kezemet. A  munkával való 
küszködés az enyém, de amikor 
sikerül befejezni egy alkotást, azt 
nem magamnak tulajdonítom, ott 
van benne Isten segítsége – mondta 
lapunknak Barkos Bea szegedi, vagy 
fogalmazhatunk úgyis, hogy tápai 
alkotó, bár magát „gyüttmöntnek” 
tartja a város részévé vált községben. 
Jubileumi, „Fényben járó” címet viselő 

tárlata február 8-ától látogatható 
a Szegedi Dóm Látogatóközpontban. 
Pontosan három évtizeddel ezelőtt 
férje, Simon Miklós festőművész kéré-
sére kezdett alkotni. Elsősorban tűz-
zománc technológiával dolgozik, de 
készít faliképeket, üvegképeket, tex-
tilpannókat is. Nagy hatást gyakorol-
tak rá az elszakított területek, rend-
szeresen jár alkotótáborba Felvidékre, 
Erdélybe. Lapzártánk idején még fér-
jével közös alkotótermében válogatta 
a  bemutatni kívánt tárgyakat, ame-
lyek részben innen, Tápéról, részben 
egy szintén szakrális helyről, a Buda-
pesti Unitárius Egyházközség Pecz 
Samu-terméből érkeznek.
Az időszaki kiállítás ideje alatt több-
ször tart tárlatvezetést Barkos Bea – 
ezek kezdő időpontjáról a  Szegedi 
Dóm Látogatóközpontban adnak fel-
világosítást, vagy előzetes egyeztetés 
esetén szívesen mutatja be a tervezet-
től eltérő napokon is a kiállításon lát-
ható alkotásait.
1879. március 12-én következett be 
Szeged újkori történetének legna-
gyobb katasztrófája: hajnali kettő óra-
kor betört a Tisza a városba, az 5458 

házból közel 5200 romba dőlt, 60 
ezer ember elvesztette hajlékát, mint-
egy 150 fő az életét is. A  katasztró-
fát követően – az Osztrák–Magyar 
Monarchia, Európa összefogásának 
és a  megmaradt szegediek kitartásá-
nak köszönhetően – főnixként támadt 
fel a dél-alföldi város, amelynek leg-
szebb szimbóluma a  szegedi dóm, 
azaz a Fogadalmi templom. A tragé-
dia évfordulója előtt pár nappal, 2025. 
március 8-án 10:30 órától temati-
kus sétára várják a  jelentkezőket, 
a  gyülekezőhely a  látogatóközpont 
fogadótere. A  másfél órás program 
keretében megismerkedhetnek a láto-
gatók a Nagyárvíz részleteivel, s meg-
tudhatják, hogy milyen út vezetett 
a  szegedi egyházfenntartó hatóság 
fogadalmától a  Magyarok Nagyasz-
szonya-székesegyház fél évszázaddal 
későbbi felszenteléséig. Nemcsak 
megismerhetik a  dóm harangjainak 
történetét, hanem ötből négyet meg is 
tekinthetnek, majd megcsodálhatják 
a  nyugati torony 46 méter magasan 
található kilátószintjéről eléjük táruló 
panorámát. A programon 3500 forint 
ellenében lehet részt venni. 
Másnap, március 9-én este 7 órakor 
kezdődik a  Dóm Művészeti Szalon 
„bérletszünetes” előadása. Az Árnyék-
sors című színdarab Klebelsberg Kunoné 
Botka Sarolta életútját, megpróbál-
tatásait mutatja be naplója és a  fenn-
maradt források, dokumentumok 
alapján. Az előadás helyszíne is rend-
kívüli, a  Gál Ferenc Egyetem Kle-
belsberg-termében adják elő a művet, 
a jegyeket viszont a megszokott helye-
ken – a látogatóközpont pénztárában 
és a jegy.hu-n – vásárolhatják meg.
A legenda szerint Picasso így kiáltott 
fel Aba-Novák Vilmos egyik alkotá-
sát látva: ki ez a barbár zseni? A két 
jelző közül az előbbit vitathatjuk, az 
utóbbit nem: bizonyíték a Hősök-ka-
puja és a  keresztelőkápolnává alakí-
tott Dömötör-torony freskói. Ápri-
lis 26-án délelőtt fél 11órától e két 
alkotással, valamint Aba-Novák Vil-
mos díjnyertes munkáival ismerked-
hetnek meg a  sétára jelentkezők egy 
a  témához értő szakember kíséreté-
ben. A program ára a többi tematikus 
sétával azonos, 3500 Ft. 

t. m.

Tűzzománc csodák
az altemplomban

További információkat az intézmény honlapján 
találhatnak: https://domlatogatokozpont.hu/
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A szegedi Szent Gellért Fórumban 
tartott esemény egyik házigazdája 
volt Kiss-Rigó László, a  Szeged-Csa-
nádi Egyházmegye püspöke volt, aki 
az ünnepségen kiemelte, Jézus Krisz-
tus mindannyiunk testvére.
– Annak is testvére, aki nem tud róla. 
Felkínálta a barátságát, és aki ezt el-
fogadja, az boldogabb, teljesebb életet 
tud élni – hangsúlyozta a püspök. 
Az ünnepségen díjakkal ismerték el 
az ÁGOTA Közösség munkatársai-
nak és önkénteseinek önzetlen tevé-
kenységét, és a támogatók figyelmét. 

– Azok vagyunk, akikért kiállunk. 
Akiket ma díjazunk, azok pedig külö-
nösen olyanok, akik kiállnak máso-
kért. Önzetlenek, aggódnak a  rájuk 
bízott gyermekekért, és törődnek 
velük – fogalmazott Kothencz János, az 
ÁGOTA Közösség vezetője. 
A különleges hangulathoz idén is 
hozzájárult az ÁGOTA Közösség 
gyermekeinek műsora, az este fény-
pontjaként pedig a  hatalmas kará-
csonyfa alatt sorakozó ajándékok 
mind gazdára találtak.
 hajó edina

Ezer gyermek kívánsága vált valóra

az ÁGOTA Karácsonyon
Élményekben gazdag évet zárt az ÁGOTA Közösség 
2024 végén. Ennek méltó megkoronázása volt az a sze-
gedi nagyszabású karácsonyi ünnepség, ahol mintegy 
ezer gyermekvédelmi gondoskodásban élő fiatal arcára 
csaltak mosolyt a szervezők.



TO R O N Y I R Á N Y  ❘ Ifjúságvédelem

T 1 4

Gyermekközpontú
értékközvetítés

Az ÁGOTA Közösség részét képező 
Szent Ágota Gyermekvédelmi Szol-
gáltató római katolikus keresztény 
ihletettségű szervezet. A  nevelő-fej-
lesztő munkára koncentráló, köz-
vetlen segítségadást, gyógyítást és 
egyénre szabott fejlesztést megvaló-
sító szakmai munkacsoportok, pél-
dául a pszichológiai, gyógypedagógiai 
és élménypedagógiai munkacsoport 
tevékenysége mellett nagy hangsúlyt 
kap a közösség életében a pasztorális 
gondozás is. 
Kothencz János diakónus, az ÁGOTA 
Közösség vezetője a  csoport munká-
jával kapcsolatban úgy fogalmazott, 
sajátos missziót végeznek.
– A  ránk bízott gyermekek lakásott-
honokban és nevelőszülői családok-
ban élnek, ezért a  missziónk réteg-
pasztoráció. A  mai magyar ifjúság 
olyan rétegéhez van küldetésünk, akik 
kortársaiktól eltérő sajátosságokkal 
bírnak. Ezen sajátosságok ismerete 

és megértése nélkül rendkívül nehéz 
megszólítani őket – mondta a diakó-
nus. A  lelki gondozás sikerességének 
záloga, hogy az ÁGOTA Közösség 
pasztorációs munkatársai a különböző 
korosztályok nyelvén, érdeklődését, 
aktuális élethelyzetét is figyelembe 
véve a  társdivíziókkal együttműkö-
désben végzik tevékenységét. 
Programjaikkal jellemzően bekap-
csolódnak az egyházi évbe. Folyama-
tosan kommunikálják a  fiataloknak 
azt, hogy épp milyen időszakot élünk, 
valamint az aktuális szentírási szaka-
szokkal is megismertetik őket. 
Karácsony ünnepére készülve már 
hagyománnyá vált, hogy adventi 
szavalóversenyt tartanak, amely-
nek a  célja a  karácsonyi ünnepkör-
ben megélhető lelkiség elmélyítése és 
a siker örömének megélése. Az értéke-
lés fő szempontja, hogy hogyan tudja 
a  fiatal megjeleníteni egy versben, 
zsoltárban vagy akár prózában szemé-
lyes, megélt hitét, reményét. A  ver-

Az ÁGOTA Közösség pasztorális munkacsoportja gyer-
mekvédelmi gondoskodásban élő fiataloknak szóló ad-
venti szavalóversennyel búcsúzott az óévtől. Az új évet 
házszentelésekkel nyitották meg, amelynek keretében 
Szegeden, ÁGOTA Falván és a Szent Ágota Gyermek-
védelmi Szolgáltató lakásotthonaiban is felelevenítették 
ezt az ősi hagyományt.

seny adventi gyertyagyújtással, közös 
imával egészül ki. Tavaly a Bács-Kis-
kun vármegyei ÁGOTA Falva szívé-
ben, a Szent Jobb Lator-templomban 
gyűltek össze a  vér szerinti családju-
kat nélkülöző, Bács-Kiskun, Csong-
rád-Csanád és Baranya vármegyéből 
érkezett gyermekek, akik az ünnep-
hez kapcsolódó és istenes versekkel 
készültek az eseményre. 
A 13 éves Patai Erik Földes Lívia 
Isten tenyerében című versével kiemelt 
aranyminősítést szerzett a szavalóver-
senyen. 
– A  vers végén az áll, hogy olyan-
nak látod a  világot, amilyen te vagy. 
Ez a  gondolat engem nagyon meg-

erősít: bárhogyan is látom az életem, 
az rendben van. A  nevelőszülőmnek 
nagyon hálás vagyok, támogattak 
a versmondásban is, mint mindenben 
– mesélte Erik. 
Vízkereszt ünnepéhez kapcsoló-
dóan az ÁGOTA Közösség is nagy 
hangsúlyt fektet a  házszentelésekre, 
amely a hívek és a lelkipásztorok szá-
mára egyaránt fontos szertartás. Az 
ÁGOTA Közösség szegedi központ-
jának épületeit Köllő Sándor atya, 
a  szegedi dóm káplánja áldotta meg, 
majd ellátogatott ÁGOTA Falvára 
is, ahol az ott élőkre és dolgozókra, 
valamint a  gyermekvédelmi komp-
lexumba látogatókra is áldást kért. 
A házszentelés hagyománya a közös-
ség más intézményeiben is tovább 
él. Január folyamán minden, a  Szent 
Ágota Gyermekvédelmi Szolgáltató 
fenntartásában működő lakásotthon-
ban tartanak házszenteléseket – így 
kérve áldást a közösség minden ottho-
nára és tagjára. boldog daniella
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Patai Erik Dávid kiemelt aranyminősítésű 
oklevélben részesült

A Szent Jobb Lator-templom adott otthont a szavalóversenynek
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Árpád-házi Szent Erzsébet, a katoli-
kus karitász védőszentjének ünnepé-
hez kapcsolódóan minden év novem-
berében országos gyűjtést rendeznek 
a rászorulók javára a katolikus temp-
lomokban. Az Erzsébet-napi ado-
mányokat hagyományosan az egy-
házi karitatív munka támogatására 
használják fel a  következő év során. 
A  Szeged-Csanádi Egyházmegye 
ennek a  gyűjtésnek köszönhetően is 
tudja segíteni karitászcsoportjai kez-
deményezéseit. 
A harmincnyolc csoport számára 
ugyanis az egyházmegye minden 
tavasszal pályázatot ír ki három fő 
témakörben. Egyrészt olyan tervekkel 
nevezhetnek, amelyek által a  rászo-
rulóknak tudnak konkrét segítséget 
nyújtani, például tüzelőtámogatás-
sal, gyógyszerekkel, tartós élelmisze-
rekkel vagy közüzemi számlák ki-
fize té sé vel. A pályázatok másik nagy 
csoportja a  természetbeni segítség-

nyújtást tűzi ki céljául, például meleg-
ételosztást, öngondoskodó programok 
megszervezését. A  harmadik lehető-

séggel rászoruló gyermekeket tábo-
roztathattak.
Kothencz János diakónus, a  Szeged-
Csanádi Egyházmegyei Karitász 
igazgatója elmondta, minden évben 
megmozgatja a  karitászcsoportokat 
ez a nagyszerű lehetőség.
– Aszerint választanak a kiírt pályá-
zati lehetőségek közül, hogy mit sze-

A Szeged-Csanádi Egyházmegyei Karitász pályázatai-
nak köszönhetően többek között közösségi lekvárfőzést és 
jótékonysági gyermektábort is szerveztek tavaly az ön-
kéntesek. Számos nagyszerű program jött létre, amelye-
ket a helyi igényeknek megfelelően szerveztek meg.

retnének megvalósítani, és mi az, 
amire a támogatásunkkal elég lesz az 
erőforrásuk. Évről évre azt tapasztal-
juk, hogy csodák történnek helyi szin-
ten ennek a  pályázatnak köszönhe-
tően – emelte ki a karitász igazgatója.
A pozitív elbírálást követően jú-
lius tól december végéig valósíthat-
ták meg a  karitászcsoportok azokat 
a  programokat, amelyeket megjelöl-
tek a pályázatban. Ancsa-Molnár Haj-
nalka, a szegedi karitász irodavezetője 
hangsúlyozta, 2024 végén is sikeres 
pályázati időszakot zártak.
– Örömmel láttuk, hogy a csoportok 
tavaly is nagyon várták és megbecsül-
ték a  lehetőséget. Tizenhat pályázat 
érkezett be, amelyeket mind pozi-
tívan bíráltunk el. Több csoport is 

a rezsikifizetéseket és fabrikett vásár-
lását pályázta meg rászoruló csalá-
dok részére, és ismét népszerűek vol-
tak az öngondoskodó programok is 
– mondta az irodavezető.
Gerendáson közösségi lekvárfőzést 
tartottak, a  bordányi csoport pedig 
a házi tészta és a csalamádé készítését 
tanította meg a  rászoruló családok-
nak, akik a télire elegendő mennyisé-
get mind meg is kapták. Gádoroson 
napközis gyermektábort támogatott 
az egyházmegye a pályázati keretből. 
A karitász önkéntesek évek óta szer-
veznek a  nyári szünetben egyhetes 
ingyenes tábort azon családok gyer-
mekeinek, akik számára elérhetetle-
nek az egyéb tematikus táborok. Az 
újszegedi karitász csoport melegétel-
osztást végzett karácsony előtt a  rá-
szoruló embereknek, családoknak. 
Hasonló kezdeményezés valósult meg 
Pitvaroson is: a magányosok karácso-
nyán az idős, magányos emberek kap-
tak egy tál meleg ételt és élelmiszer-
csomagot. b. d.
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Töretlen a karitász 
pályázatok sikere

A gádorosi gyermektábor boldog arcai
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Pályázat

Az óvoda jelenleg egy 23 fős vegyes 
csoporttal működik két óvodapedagó-
gussal és két dajkával. Óvodai neve-
lésünk legsarkalatosabb pontja, hogy 
a  gyermekek biztonságos, szeretet-
teljes légkörben növekedhessenek. 
Ennek egyik legfontosabb garanciája 
a keresztény szellemben történő neve-
lés, mely nemcsak a hitélethez köthető 
programokon – pl. reggeli csendes 
áhítatok, hittan foglalkozások, misén 
való részvétel – keresztül valósul meg, 
hanem reményeink szerint az ott dol-
gozók személyes példamutatásán át is. 
Intézményünk pedagógiai küldetése is 
ezt támasztja alá: „Hagyjátok – mondta 
–, hadd jöjjenek hozzám a kicsinyek, ne 
akadályozzátok őket, mert ilyeneké az 
Isten országa.” (Lk 18:16)
Fontosnak tartjuk, hogy a  Szentírás 
igazságaival – igazodva a  fejlődési 

szintjükhöz, érettségükhöz – már 
kisgyermekkortól kezdve megismer-
tessük a  gyermekeket, hogy később 
azok segítségével eligazodhassanak 
az egyre inkább kaotikussá váló vilá-
gunkban, hogy szereteten és tiszte-
leten alapuló emberi kapcsolatokat 
alakíthassanak ki, s ezáltal mások 
számára is áldássá legyenek, és ön-
maguk is jobban boldoguljanak az 
életben.
A gyermekek optimális lelki, fizika 
fejlődéséhez a  fentieken túl termé-
szetesen nagy szükség van egy higié-
nikus, esztétikus, modern, jól felsze-
relt tárgyi, infrastrukturális háttérre, 
környezetre is. Ehhez jelentett nagy 
segítséget a pusztamérgesi óvoda épü-
letének 2024 nyarától egészen október 
végéig tartó teljeskörű felújítása, mely 
a  Magyar Katolikus Egyház óvoda-
fejlesztési programjának köszönhe-

tően valósulhatott meg mintegy 90 
millió Ft támogatás felhasználásával. 
A pályázat keretében nemcsak energe-
tikai korszerűsítést végeztek az épüle-
ten – homlokzatszigetelés, tetőcsere, 
napelemek elhelyezése –, hanem az 
épület belső terei, a csoportszobák és 
a mosdók is teljesen megújultak, vala-
mint új, a mai kor elvárásainak meg-
felelő berendezési tárgyakat, fejlesztő 
játékokat és játszótéri eszközöket is 
kaptak a gyerekek. 
Biztosak vagyunk benne, hogy 
a  pályázatnak köszönhetően a  szé-
pen megújult, modern, esztétikus, 
jól felszerelt környezetben nemcsak 
a  pedagógiai munkát végezhetjük 
eredményesebben, hanem a gyerekek 
is jobban érzik magukat. Mi mást is 
kívánhatnánk többet pedagógusok-
ként magunknak – köszönjük a fenn-
tartónknak a beruházást!

Teljeskörű felújítás 
a pusztamérgesi óvodában
A pusztamérgesi óvoda 2022. szeptember 1-jén került egyházmegyei fenntartásba 
a Szent Ágoston Katolikus Általános Iskola–Óvoda intézmény ötödik óvodai telep-
helyeként. Ez azért is volt jó döntés az önkormányzat részéről, mert a pusztamérgesi 
iskola ekkor már több mint tíz éve működött az intézmény egyik általános iskolai 
telephelyeként. 2023. szeptember 1-jétől már a település mini bölcsődéje is az intéz-
ményhez tartozik.
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A Himnusz 
születésnapja

Nemzeti imádságunk, Kölcsey Ferenc 
Hymnusának keletkezési évforduló-
ján, a  Magyar Kultúra Napján vál-
tozatos programok kínáltak szellemi 
töltekezést az érdeklődők számára. 

Hódmezővásárhelyen a  nyaranta 
megrendezett Kerámia Szimpózium 
alkotásai váltak láthatóvá az Alföldi 
Galériában, és a  közönség betekin-
tést nyerhetett egy magángyűjte-
ménybe, amely olyan jeles alkotók 
munkáival büszkélkedhet, mint Endre 
Béla, Kohán György, Tornyai János 
vagy Szalay Ferenc, míg a  Bessenyei 

Ferenc Művelődési Központ a  Már-
télyi Alkotótábor alkotásait sorakoz-
tatta föl. A csongrádi Csemegi Károly 
Könyvtár a közkedvelt előadóművész 
házaspár, Dezső Dóra és Szűcs Mik-
lós Ezerszer Júlia című előadóestjével 
tisztelgett az ünnep előtt, amely Petőfi 
hitvese, az alkotóként is figyelemre-
méltó Szendrei Júlia alakját helyezte 
a  középpontba. Szegeden két kiállí-
tás megnyitója tisztelgett a  kultúr-
ünnep előtt. A  Pataki Ferenc Príma-
díjas festőművész vezette Belvárosi 
Rajzkör Károlyi utcai műteremgalé-
riájában Oláh János festőművész lépett 
a közönség elé az utóbbi évek stiláris 
fejlődését reprezentáló tárlattal, míg 
a Szegedi Tudományegyetem Rektori 
Hivatalának Dugonics téri átrium-
ban a város néhai díszpolgára, Kopasz 
Márta festő- és grafikusművész szer-
teágazó életművét felölelő kiállítás 
nyílt, amelyen a  maguk műfaji sok-
színűségében váltak láthatók grafi-
kák, metszetek és festmények, köztük 
az életmű ikonikus és kevesek előtt 
ismert darabjaival.

Nyugodj, Bajazzó!
Életének 92. esztendejében visszaadta 
lelkét Teremtőjének a magyar opera-
játszás jeles alakja, Szeged díszpolgára, 
Gyimesi Kálmán. A  legendás bariton 
Kisvárdán született. Orvosi hivatása 
elé akadályt gördített osztályidegen 
származása. Zeneakadémiai tanulmá-
nyai során figyelt föl rá Tito Schipa, 

minek folytán az opera 
szülőföldjén, Olaszor-
szágban tökéletesíthette 
tudását olyan mesterek 
keze alatt, mint a  Sze-
gedi Szabadtéri Játékok 
hőskorában Turandot-
ként vendégeskedő Gina 
Cigna. A bel canto ope-
rastílus elsajátítása mel-
lett ígéretes biztatásokat 
kapott tanáraitól nyu-
gati karrierje megkez-

déséhez, ám ő hazatért, hogy a kádári 
kultúrpolitika szorításában a  vidéki 
operajátszás szolgálatának szentelje 
tehetségét. A máig emlegetett Vaszy-
korszak meghatározó művészeként 
kivételesen gazdag repertoárt alakít-
hatott ki, amely a ritkán játszott klasz-
szikusoktól a  modern operákig ívelt, 
és időtálló énekesi életutat alapozott 
meg. Nemzetközi összehasonlításban 
is kivételes, hogy egy bariton tizenöt 
Verdi-szerepet tudhasson a  magáé-
nak – köztük a  Falstaff címszere-
pét éppúgy, mint Fordot –, miköz-
ben a  Hunyadi Cilleijeként éppúgy 
remekelt, mint a  Bánk bán Tiborcá-
nak szerepében. Kiváló karakterizáló-
képességének köszönhetően felejthe-
tetlen Zsupán volt A  cigánybáróban, 
de a musical rajongói is örökre a szí-
vükbe zárták, amikor Digne püspökét 
alakította A  nyomorultak szabadtéri 
világpremierjén. 

„A diktatúrák tükre” –
avagy képek a félmúltból
Különleges hangulatú, fotós és törté-
nészi szemszögből is izgalmas kötettel 
jelentkeztek a Móra Ferenc Múzeum 
munkatársai, Hegedűs Anita, Med-
gyesi Konstantin és Sólyom Péter. A két 
korszakos szegedi fotóriporter, Lieb-
mann Béla és Enyedi Zoltán hagyaté-
kából válogató album lapjain mintegy 
első kézből, a  fotóriporter szemszö-
géből tárulnak elénk a huszadik szá-
zad második felének ünnep- és min-
dennapjai, a propagandisztikus céllal, 
gondosan megrendezett és a  fény-
képész lencsevégére kerülő spontán, 
ám annál beszédesebb pillanatok. 
Tanúi lehetünk egyebek mellett Rá-
kosi Mátyás díszpolgárrá avatásának, 
a  szovjet tankok 56-os szegedi „ven-
dégeskedésének”, vagy a  történelem 
sodrában irányt változtató, forradalmi 
és ellenforradalmi tömeg felvonulása-
inak a diktatúra ellen vagy épp amel-
lett, változatlan díszletek között...

marton árpád

Kulturális mozaik
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Kopasz Márta:  
Mit látott a kis Dömötör-torony?

Stílusok és korszakok szembesültek Oláh János tárlatán
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História

A szentévek helye az egyháztörténetben

Elengedés

Az első szentév megrendezésére 
1300-ban, VIII. Bonifác pápa ponti-
fikátusa alatt került sor, s az azóta el-
telt évszázadok során rögzült és vég-
legesült, hogy huszonötévente a római 
katolikus egyház vezetése szentévet 
hirdet, amely bizonyos feltételek mel-
lett a  bűnökhöz kapcsolódó időleges 
büntetések elengedését jelenti a hívek 
számára. Ószövetségi bibliai előzmé-
nye a  szentéveknek az ötvenévente 
megtartott jóbel év, azaz az elenge-
dés éve. Az ókori zsidóság körében 
az adósságok és a  tartozások elenge-
désre, az idegenekhez került zálog-
birtokok pedig visszaszármaztatásra 
kerültek. Üdvtörténetileg fontos, 
hogy Jézus Krisztus megváltó műkö-
dése után a kereszténységben a fizikai, 
evilági adósságokkal szemben a spiri-
tuális, mennyei adóságokra, vagyis 
a  bűnökre terelődött a  hangsúly az 
adósságelengedés értelmezésében. 

Már a középkortól érkeztek Rómába – 
nemcsak a szentévekkor – magyaror-
szági zarándokok. Államalapító ural-
kodónk, Szent István király éppen 
ezért alapított a katolikus világegyház 
központjában zarándokházat. Bizo-
nyos korokban azonban – például 
a török időkben – szinte alig volt lehe-
tőségük a  magyar híveknek a  római 
zarándoklatra. Ezért VI. Sándor pápa 
1500-ban úgy hirdette meg a  szent-
évet hazánkra, hogy annak búcsúit 
mindenki számára megadta, aki 
a  török ellen harcol, vagy anyagilag 
támogatja azt, valamint – a hadisiker 
érdekében – kifejezetten megtiltotta, 
hogy a  Magyarországról Rómába 
zarándokoljanak. Mindezek ellenére 
a  fönnmaradt források szerint mint-
egy ötszáz fő jutott el az örök városba 
akkor magyar földről.
A modern korban már szervezetten 
és csoportosan érkeztek zarándokok 

Ferenc pápa tavaly meghirdette, majd nemrégiben meg-
nyitotta a 2025-ös szentévet. A szentéveknek ószövet-
ségi bibliai gyökerei vannak, s volt olyan esztendő, ami-
kor a  pápa kifejezetten tiltotta a  magyar zarándokok 
részvételét. Egyházmegyénk hívei közül is sokan voltak 
jelen szentévi zarándoklaton az elmúlt századokban.

a  szentévek alkalmából, így egyház-
megyénk területéről is. Dessewffy 
Sándor csanádi püspök 1900 szep-
temberében vezetett mintegy hat-
száz fős zarándoklatot a  szentévhez 
kapcsolódóan Velencébe, ahol a püs-
pökségünket megszervező főpász-
tor, Szent Gellért nyomdokaiban járt 
híveivel. Érdekessége az eseménynek, 
hogy Szent X. Piusz pápa – akkor 
még mint Giuseppe Sarto bíboros, 
velencei pátriárka – fogadta a csanádi 
egyházmegyéből érkező zarándoko-
kat. Mint a korabeli sajtóból tudjuk, 
a  későbbi pápa az 1900. szeptember 
25-i szentmisén kifejezte elismerését 
a zarándoklat szervezőinek, s „köszö-
netet mond maga, papsága és hívei 
nevében. Nem fogják sohasem elfelej-
teni azt a szolgálatot, melyet a zarán-
doklat példájával, fényességével és 
lelkesedésével a  hitélet emelésének 
tett. Régi meleg barátság fűzte össze 
eddig is Velencét Magyarországgal, 
de meg van győződve, hogy a csanád-
egyházmegyei zarándoklat még szo-
rosabbra fogja fűzni Magyarország és 
Velence baráti kötelékét és szent Gel-
lért ereklyéinek tisztelete ezentúl még 
sűrűbben a tengeri városba fogja von-
zani a magyarokat, akikre a Minden-
ható áldását kéri.”
Az 1925-ös szentév – amelynek min-
den korábbinál több, mintegy tizen-
ötezer magyar résztvevője volt – során 
pedig Glattfelder Gyula püspök 
vezetésével érkeztek a  zarándokok 
(több mint hétszázan) Rómába, akik 
között szép számmal voltak katoli-
kus pedagógusok is. XI.  Piusz pápa 
hozzájuk intézett szavait Glattfelder 
fordította magyarra. „Tőlük várom – 
mondta a Szentatya a magyar katoli-
kus nevelőkről –, hogy a gyermekek 
a  keresztény igazságot már zsenge 
korukban elsajátítsák. Gyakoroltas-
sák az erényekben az ifjúságot, hogy 
szilárd alapot adjanak későbbi szel-
lemi és erkölcsi életüknek. A magyar 
keresztény tanítók hivatva vannak 
egy új gondolkozású és érzésű ifjúsá-
got nevelni a  lesújtott magyar hazá-
nak. Áldásomat adom reájuk, és 
kérni akarom a  jó Istent, hogy eb-
beli munkásságukat a  legszebb siker 
koronázza.”

miklós péter
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Ferenc pápa karácsony szentestéjén nyitotta meg a vatikáni Szent Péter-bazilika 
szent kapuját, mellyel kezdetét vette a szentév
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Ferenc pápa tavaly karácsony szent-
estéjén nyitotta meg a vatikáni Szent 
Péter-bazilika szent kapuját, amellyel 
kezdetét vette a 2025-ös szentév. Az 
egyházfő homíliájában elmondta: „Ez 
az az éjszaka, amikor a remény kapuja 
feltárult a  világon, ez az az éjszaka, 
amikor Isten ezt mondja mindany-
nyiunknak: van remény a te számodra 
is! Van remény mindannyiunknak. Ne 
felejtsétek el, testvéreim, hogy Isten 
mindent megbocsát, Isten mindig 
megbocsát” – hangsúlyozta a  szent-
atya. Hozzátette, hogy a  jubileum 
„arra hív minket, hogy fedezzük fel 
újra az Úrral való találkozás örömét, 
arra hív, hogy újuljunk meg lélekben, 
és elkötelez, hogy alakítsuk át a vilá-
got, hogy valóban jubileumi legyen ez 
az idő: legyen azzá a haszon logikája 
által elcsúfított anyaföldünk számára, 
az igazságtalan adósságok által súj-
tott legszegényebb országok számára 
és mindazok számára, akik a  régi és 
újfajta szolgaságok rabjai” – ismételte 
meg a szentévet meghirdető Spes non 
confundit (A remény nem csal meg) kez-
detű bulla gondolatait.
Szent Család vasárnapján, decem-
ber 29-én a Lateráni Keresztelő Szent 
János-főszékesegyházban a  római fő-
egyházmegye általános helynöke, 
Baldo Reina bíboros nyitotta meg 
ünnepélyesen a  pápai bazilika szent 
kapuját. A  római vikárius beszédé-
ben a  tékozló fiú példázatára is utalt, 
amely arra hív minket, hogy fedezzük 
fel újra, mit jelent Isten gyermekei-
ként élni. „Az Atyának a kitárt karja 
a  szent kapu. Nem számít, mennyire 
tévedtünk el, nem számít, mit tettünk, 
tékozoltunk el vagy tettünk tönkre. 

Abban a  pillanatban, 
amikor úgy dön-
tünk, hogy visz-
szatérünk Isten-
hez, soha nem 
találunk zárt 
ajtót, hanem 
egy ölelést, 
amely befogad 
és megáld min-
ket” – fejtette ki.
Világszerte az egy-
házmegyékben – a szent-
atya szándéka szerint – a megyés-
püspökök Szent Család ünnepén 
nyitották meg a  szentévet. A  Szent-
földön Pierbattista Pizzaballa bíboros, 
jeruzsálemi latin pátriárka a názáreti 
Angyali Üdvözlet-bazilikában tartott 
szentmisén elismerte, hogy nagyon 
nehéz a  reményről beszélni, „amikor 
körülöttünk minden a  háborúról, az 
erőszakról, a  szegénységről és a  nél-
külözésről szól”. Ugyanakkor hang-
súlyozta, hogy „a reményhez hit kell”, 
és ahogy Szent Pál tanítja, „türe-
lem is kell”. „A türelem remény nél-
kül puszta lemondás” és „a remény 
türelem nélkül téveszme” – mondta. 
A  pátriárka emlékeztette a  híveket, 
hogy „a jubileumi év lehetőséget kínál 
arra, hogy Isten megbocsássa bűnein-
ket és megújítsa szívünket, lehetővé 
téve számunkra, hogy reménységgel 
és örömmel folytassuk utunkat”.
A jubileumi év megnyitását Ukrajna 
több katolikus templomában meg-
ünnepelték a  folyamatos bombázá-
sok ellenére is. Szvjatoszlav Sevcsuk 
nagyérsek, az ukrán görögkatolikus 
egyház feje a kijevi Krisztus feltáma-
dása-székesegyházban tartott ünnepi 

liturgiát. Prédikációjában arra emlé-
keztette a  híveket, hogy „Ukrajna 
reménye ma Jézus Krisztus. A keresz-
tény remény népünk stabilitásának 
és legyőzhetetlenségének titka. Azé 
a  népé, amely a  háború közepette is 
tudja, hogyan védje meg a  szabadsá-
got saját élete árán, hogyan álmodjon 
egy jobb jövőről, és hogyan építsen 
ma egy jobb világot gyermekei szá-
mára” – jelentette ki a főpap.
Szűz Mária, Isten Anyja ünnepén, 
január 1-jén Rolandas Makrickas litván 
bíboros nyitotta meg a  római Santa 

Maria Maggiore-bazilika szent 
kapuját. Szentbeszédében 

a főpap Ferenc pápa sza-
vait idézte a  jubileumi 
évet meghirdető bul-
lájából: „Bízzuk éle-
tünket és időnket az 
Isten Anyjára, hogy 
elvezessen minket 

Jézushoz”. A  bazili-
kában található Salus 

Populi Romani (A római 
nép megmentője) kegykép-

ről elmélkedve a  bíboros úgy 
fogalmazott, hogy „ahol a  Madonna 
jelen van, ott nem uralkodik a zűrza-
var, nem győz a félelem. Anyai kezei 
simogatják az életünket, köpenye 
megvéd minket, ahogyan a kis Jézust 
is oltalmazta a  jászolban” – mondta 
a főpap.
Vízkereszt ünnepén, január 5-én 
James Michael Harvey amerikai bíbo-
ros, a római Falakon kívüli Szent Pál-
bazilika főpapja kinyitotta a  pápai 
bazilika szent kapuját. Ebben az idő-
szakban, amelyet „tragédiák, háborúk 
és különféle válságok” jellemeznek, 
a remény „Isten hűségén alapuló bizo-
nyosság, amelyet Ő tölt be, és amelyet 
Ő maga biztosít” – mondta beszédé-
ben a bíboros. XVI. Benedek pápának 
a  reményről szóló Spe salvi kezdetű 
enciklikáját idézve hozzátette: „Még 
egy nehéz pillanatot is jól meg lehet 
élni, ha biztonságos cél felé vezet”. 
A  bíboros arra buzdította a  híveket, 
hogy a  jubileumot lelki utazásként 
éljék meg: „Örömmel fogadjuk a pápa 
felhívását, hogy legyünk a  remény 
magvetői, a legszebb ajándék, amelyet 
az egyház a világnak nyújtani tud”.

kamocsa gábor

Van remény 
mindannyiunknak!
A négy római pápai bazilikában és világszerte az egy-
házmegyei székesegyházakban megnyitották a szent ka-
pukat, ezzel kezdetét vette a 2025-ös szentév, amelynek 
mottója: A remény zarándokai.
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Gálával zárta az évet 
az utánpótlás

A hagyományteremtő karácsonyi 
ünnepségnek a Szent Gellért Fórum 
sportcsarnoka adott otthont. Két 
zenei előadás között ünnepi beszé-
det mondott az akadémia alapítója, 
Kiss-Rigó László, majd a Szeged-Csa-
nád GA utánpótlás sportigazgatója, 
Takács Mihály értékelte az esztendőt.
A legjobb eredményt az őszi szezon-
ban az U17-es együttese (vezetőedző: 
Hacker Bence) érte el, amely a kiemelt 
bajnokságban a  Vasas, a  Honvéd és 
a Puskás Akadémia mögött a negye-
dik helyen telelt, megelőzve a Ferenc-
város, az MTK vagy a  Debreceni 
VSC gárdáit. 
Az U19-es együttes (edző: Podonyi 
Norbert, alapcsoport, 12 csapat) úgy 
áll a nyolcadik helyen, hogy az utolsó 
négy mérkőzésén mindössze egy pon-

tot szerzett, előtte volt harmadik is.
Az U16-osok (edző: Retek Flórián, 
alapcsoport, 12 csapat) hetedik helyen 
állnak, de csak hat pontra vannak 

a dobogótól, viszont a kupában reme-
keltek, hiszen kiejtették a Kaposvárt.
Az utolsó meccsén rangadót veszített 
a Szeged-Csanád GA U15-ös korosz-
tálya (edző: Zemkó Viktor) a Kecske-
mét ellen, így negyedikként zárt hat 
pontra a harmadik pozíciótól.
Az első helyen fejezte be az őszi 
idényt a klub U14-es alakulata (edző: 
Benkó Tihamér), amely az alapcsoport 
keleti ágán 14 együttes között szere-
pelt ilyen jól.
Az U13-asok (edző: Nyerges Dániel) 
helyezését nem számítják, viszont 
a  csapat helytállt többek között 
a  Békéscsaba, a  Vasas, a  Ferencvá-

ros, a  Honvéd vagy az MTK ellen 
is. Ugyanígy beszélhetünk az U12-
esekről (edző: Kovács Péter) is, akik 
hasonló mezőnyben fejlődhettek. 
Az se felejtsük el, hogy a klub korosz-
tályos válogatottat is ad a magyar lab-
darúgásnak az U15-ös kerettag Balog 
Zalán révén, aki már gólt is szerzett 
a nemzeti csapatban.
Különdíjasok korosztályonként, U14: 
Magyar Alex, U15: Balog Zalán, U16: 
Szanka Ferenc Miksa, U17: Pleskó Pat-
rik, U19: Lőrincz Bálint. Az év kapusa: 
Németh Ádám (U15), az év edzője: 
Hacker Bence (U17).

forrás: szeged-csanad.hu

Decemberben tartotta hagyományos évzáró gáláját 
a Szeged-Csanád Grosics Akadémia utánpótlása a Szent 
Gellért Fórum sportcsarnokában. A klub hét korosztálya 
volt érdekelt ősszel a  különböző szintű országos vagy 
területi utánpótlás bajnokságokban. Külön érdemes ki-
emelni az U17-esek kiemelt csoportbeli szereplését, illet-
ve az U14-esek alapcsoportbeli első helyét. Az évzáró 
gála éppen ezekről az eredményekről is szólt.
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Szegedi Dóm 
Filharmónia Orgonabérlet 
filharmonia.hu
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Olivier Latry 
orgonakoncertje

Jegyek válthatók a Filharmónia Magyarország szegedi irodájában, 
a Ticket Express irodáiban, online a www.jegymester.hu oldalon, 
valamint az előadás előtt a helyszínen.

A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk! 

A4_Orgonabérlet_Szeged_koncert 4_v1.indd   1A4_Orgonabérlet_Szeged_koncert 4_v1.indd   1 20/01/2025   09:4520/01/2025   09:45



Rászoruló gyermekek karácsonyát 
tették szebbé Szegeden

Százötven nélkülöző hittanos karácsonyát szépítették 
meg a Szeged-Csanádi Egyházmegye nagylelkű angyal-
kái, akik jelentkeztek a  Jövőt a  Fiataloknak Alapítvány 
adománygyűjtő felhívására. A  rászoruló gyerekek aján-
dékcsomagjaiba játék, édesség és iskolaszer is került. 
A  programban olyan hittanos gyermekek vettek részt, 
akik a  Szeged-Csanádi Egyházmegye területén élnek 
nehéz sorsban. A nehéz sors magában foglalhatja a nehéz 
anyagi helyzetet és a családi állapotot is.

– Legtöbben nagycsaládosok, sok gyermeket közülük 
a nagymama vagy az egyedül maradt egyik szülő nevel 
– mondta Serfőző Levente felsővárosi plébános, az egyik 
alapító. 

Idén nem Betlehemből érkezett 
a betlehemi láng
Évtizedes hagyományukon voltak kénytelenek változ-
tatni idén a cserkészek a közel-keleti háború okán. Nem 
Betlehemből érkezett a betlehemi láng szerte a világba, 
így december 21-én a  szegedi dómba sem. Ugyanakkor 
mégis a  betlehemi lángról gyújtotta meg Köllő Sándor 
káplán az adventi koszorú negyedik gyertyáját.
Köllő Sándor elmondta, hogy 1096-ban firenzei keresztes 
lovagok indultak el, hogy Betlehemből Rómába vigyék 
azt a lángot, amely Jézus születési helyén lobogott. Abban 
az időben az útjuk három évig tartott, de végül sikerrel 
zárult küldetésük. 1989-ben az osztrák cserkészek újra-
élesztették ezt a hagyományt, és azóta minden esztendő-
ben a cserkészek feladata, hogy Jézus születésének fényét 
eljuttassák a világ minden pontjára. 

Jó beiskolázási időszakra számít 
a GFE gyulai és békéscsabai kara
Tudatosabb hallgatójelöltekkel találkoztak a Gál Ferenc 
Egyetem delegációjának tagjai a  budapesti Educatio 
Szakkiállításon. Az intézmény az elmúlt két évben be-
iskolázási rekordot döntött, és idén is jó eredményekre 

számítanak – mondta el a Gyula Televíziónak Beke Szil-
via, a fürdővárosi kar dékánhelyettese. Beke Szilvia azt 
mondta, a náluk végzett hallgatók körében 99 százalékos 
az elhelyezkedési arány, vagyis csak az nem talál munkát, 
aki utólag jön rá, hogy valami mást szeretne csinálni. Az 
elmúlt évben egyaránt beiskolázási rekordokat döntött az 
egyetem. A  gyulai karon abban bíznak, ez a  tendencia 
idén is folytatódik.
Jó beiskolázási időszakra számít Árpási Zoltán, a békés-
csabai kar dékánja is. Ő azt mondta, mindenképpen sze-
retnék bővíteni a  nappalis létszámot, a  fő cél pedig az, 
hogy közel maradjanak az elmúlt évek megnövekedett 
beiskolázási mutatóihoz.

Leendő áldoztatókat képeztek 
a Pasztorális Helynökség 
szervezésében
Az egyházmegye plébánosai számára nagy segítséget 
jelent, hogy számíthatnak olyan aktív hívekre, akik elkö-
telezett szolgálatukkal is részt vesznek a szentmiséken. 
A  Pasztorális Helynökség január 21-én tartotta azok-
nak az áldoztatóknak a  felkészítését, akiket a plébáno-
suk kiválasztott erre a szolgálatra. Szegedi, algyői, hód-
mezővásárhelyi, orosházi munkatársak vettek részt ezen 
a  felkészítésen. Azon túl, hogy ismerkedtek egymással 
és röviden visszatekinthettek arra az útra, ami elvezetett 
idáig, hogy áldoztatók legyenek, egészen gyakorlati út-
mutatást kaptak Kondé Lajos pasztorális helynöktől arra, 
hogy méltóan végezzék az áldoztatást. Miután a  felké-
szítés után a püspökségről megkapják az engedélyt, saját 
plébániájukon a liturgiában és a betegágyak mellett is az 
Eucharisztia kiszolgáltatói lesznek.

Gyakornoki programot hirdettek
Együttműködési megállapodást kötött január 27-én 
a Gál Ferenc Egyetem, a Szegedi Tudományegyetem és 
a  Békés Vármegyei Kormányhivatal Szegeden. Az ese-
ményen Dux László, a Gál Ferenc Egyetem rektora hang-
súlyozta, a GFE, mint a Szeged-Csanádi Egyházmegye 
egyeteme kiemelkedően fontos feladatának érzi, hogy az 
egyházmegye két vármegyéjében, Csongrád-Csanádban 
és Békésben is segítse a  fiatal és az idősebb korosztály 
helyben maradását.
Takács Árpád, a Békés Vármegyei Kormányhivatal főis-
pánja kiemelte, az intézménynek 17 főosztálya, 9 járása és 
csaknem 26 szakigazgatási szerve van többek között az 
állategészségügytől, az élelmiszerbiztonságon keresztül 
a földhivatalon át az építéshatóságig. A főispán hangsú-
lyozta, a kezdeményezés egyaránt jó a Gál Ferenc Egye-
temnek és a Szegedi Tudományegyetemnek.
Az első jelentkezési határidő a gyakorlati programra feb-
ruár 15-e, majd március 10-e és április 10-e. Aki a legelső 
határidőnél bekerül a programba, idén 10,5 hónapot dol-
gozhat. 2026-ra már egész évre hirdetik meg a lehetőséget.
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Kiss-Rigó László püspök: „Mindenki vigyázzon a józan ész megtartására!”

Kritikus helyzetbe kerül a  józan 
ész a  nyugati civilizációban, hang-
súlyozta abban az interjúban Kiss-
Rigó László püspök, melyet a delma-
gyar.hu-nak adott. A  főpásztor azt 
mondta, van egy olyan ideológiai 
mozgalom, amely teljesen irracioná-
lis módon olyasmit próbál sugallni, 
olyasmire akarja rávezetni az embert, 
olyan szellemi diktatúrára törekszik, 
amely a józan észnek teljesen ellent-
mond és önpusztító. Ilyen az identi-
tás feladása, legyen az nemzeti, val-
lási vagy nemi. A püspök ide sorolta 

a zöld ideológia olyan megközelíté-
sét is, aminek semmi köze az igazi 
természet- és környezetvédelem-
hez. A  legfőbb kérdés szerinte az, 
hogy egy adott társadalom többsége 
mennyire válik áldozatává ennek az 
önpusztító ideológiának. Pozitívum, 
hogy jelek vannak már az ébredésre, 
de hogy ez a folyamat egyes társadal-
makban visszafordítható-e még, az 
meglátása szerint kérdéses. Minden-
esetre úgy tűnik, hogy a mi közép-
kelet-európai ré giónk ban immuni-
sabbak vagyunk erre az önpusztító 

ideológiára. Valószínűleg a több év-
tizedes ateista, bolsevik diktatúra 
tett edzettebbé bennünket.
A több témát érintő beszélgetésben 
Kiss-Rigó arról is beszélt, mit tehet 
az egyház az ellenszélben. – Az egy-
ház mint hívő közösség megszokta 
a  hol fizikai, hol ideológiai, hol 
puha, hol kemény diktatúra általi 
üldözést. Nem véletlenül fogalma-
zódott meg az első századokban, 
hogy a vértanúk vére a kereszténység 
magva. Most, napjainkban is sokan 
vannak sajnos a keresztény vértanúk, 
akik fizikai üldözés áldozatai is, de 
erről érthetetlen módon nem beszél-
nek eleget. Azonban szerintem még 
nagyobb veszélyt jelent a  keresz-
tény közösségre az említett, pusztító 
ideológia, amely támadja és tagadja 
a józan észt. A keresztény hit él és jól 
van, a  keresztény gyökerek, hagyo-
mányok, a  kulturális kereszténység 
van kipusztulóban egyes társadal-
makban. Ez azért nagy gond, mert 
ez az európaiság identitásának el-
vesztését is magával hozza. Remé-
lem, hogy ránk ilyen sors nem vár – 
fogalmazott.

forrás: delmagyar.hu

Felújították a gyulai Szentháromság-
kápolnát

Bár karácsonyra befejeződött, hivatalosan január köze-
pén lett kész a  gyulai Szentháromság-kápolna torony-
felújítása. A kormányzati, egyházmegyei és önkormány-
zati összefogással megvalósult beruházás városképi 
szempontból is jelentős. Kovács Péter esperes-plébános 
azt mondta, két éve merült fel először, hogy gond van 
kápolna toronyburkolatával, és a  felújítását nem lehet 
tovább halasztani. Pályázati forrásból a  külső burkolat 
helyreállítására tizenöt millió forintot nyertek, viszont az 
újabb problémák felmerülése és a megnövekedett anyag-
árak miatt halasztani kellett a munka megkezdését.
– Gyula az egyik központja a Szeged-Csanádi Egyház-
megyének, melynek számos kisebb-nagyobb intézménye 
és temploma van a  városban – hangsúlyozta Kiss-Rigó 
László püspök.
– A Szentháromság-kápolna megújulása több szempont-
ból is jelentős. Nemcsak a katolikus hívek számára öröm, 
hogy elkészült a kápolna új tornya, hiszen ez egy város-
képi jelentőségű műemléki épület – fogalmazott Görgényi 

Ernő polgármester. Az 1738-as, nagy pestisjárvány után 
épült kápolna felújításához hozzákezdett az egyház, 
amire meg is volt a  fedezete. A polgármester kiemelte, 
a  szerkezeti problémák miatt időközben megduplázód-
tak a költségek, ehhez nyújtott segítséget az önkormány-
zat. A téli hideg enyhülésével hamarosan a szentmisék is 
megkezdődnek a  felújított Szentháromság-kápolnában.
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Szent István király

970 körül született Esztergomban. Apja Géza nagyfejedelem, anyja az erdélyi 
Gyula leánya, Sarolt. A  kisgyermek Vajk a  keresztségben az első vértanú, 
István nevét kapta. Apja halála után 997-ben vette át a  hatalmat. A  római 
pápától kapott felségjelvényekkel az 1000. év karácsonyán koronázták meg 
Esztergomban. István az apjától örökölt nomádállamból keresztény királyságot 
formált. Halálát érezve az országot Krisztus Anyja oltalmába ajánlotta, így 
vagyunk mi magyarok ezer esztendeje a Boldogságos Szűz Mária népe.  A magyar 

egyház augusztus 20-án ünnepli, mint Magyarország fővédőszentjét.
forrás: török józsef: a tizenegyedik század magyar egyháztörténete, mikes kiadó, budapest 2002. • fotó: thaler tamás
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